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Svět/ Ještě před několika 

desítkami let bylo naprosto 

neuvěřitelné, že by se člověk 

mohl vůbec podívat do 

vesmíru. Teď v něm ale mů-

že strávit dovolenou plnou 

nepředstavitelného luxusu.  

  Již v roce 2012 by měl být 

zprovozněn první vesmírný 

hotel. Ten bude na oběžné 

dráze Země ve výšce 450 

km. Hotel Galactic Suite 

obletí Zemi přibližně 15krát 

denně, proto budou mít 

turisté možnost vidět vý-

chod a západ slunce hned 

n ě k o l i k r á t  z a  d e n .  

  Čtyřdenní pobyt, který 

zahrnuje osmnáctitýdenní 

koupel“. Galactic Suite exis-

tuje zatím pouze na papíře, 

a přesto má již 38 rezervací 

– nejvíce z USA, Spojených 

arabských emirátů, Španěl-

ska a Číny.  Zdroj: iDNES.cz (hš)  

výcvik na jednom z karib-

ských ostrovů, vyjde na 3 

miliony eur (přibližně 87 

milionů korun). Návštěvníci 

tohoto hotelu zažijí také 

stav beztíže a „bublinkovou 
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První hotel ve vesmíru 

Velká Británie/ Britští de-

tektivové vyšetřovali loupež, 

která snad nemá obdoby. 

  Žena seděla večer ve svém 

autě, když k ní přišel muž s 

policejní vestou a řekl jí, že 

potřebuje její vůz. Po té, co 

začala důvěřivě vystupovat, 

ji muž popadl za ruku a 

odvlekl. Žena stihla z vozu 

ještě vytáhnout svého dvou-

letého syna, k mladšímu 

dítěti se však nestihla do-

stat. Poté, co zloděj ujel i s 

dítětem na zadní sedačce, 

prožívala žena nejhorších 30 

minut ve svém životě – trnu-

la hrůzou o své dítě.  

  Naštěstí se muž po půl 

hodině vrátil na místo činu. 

Položil sedačku i s dítětem 

kousek od vystrašené matky 

na chodník a opět ujel.  

  Po několika hodinách tam-

ní policie zjistila, že vůz měl 

havárii a jeho řidič leží v 

nemocnici obviněný z pode-

zření z únosu a krádeže.  
                   Zdroj: iDNES.cz (hš)  

Zloděj ukradl auto s 
chlapcem. Dítě vrátil 

VESMÍRNÝ HOTEL. Je libo trochu zemské nep řitažlivosti? Foto: Galactit Suite 
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USA, Írán/ Barack Obama 

ve své předvolební kampani 

sliboval, že vojáky z Iránu 

stáhne do 16 měsíců, a jak 

se zdá, termín nedodrží 

přesně. Přesto však oznámil 

svůj nový plán, ve kterém 

říká, že dvě třetiny vojáků 

stáhne do konce srpna roku 

2010. I tak v Iránu zůstane 

35 – 50 tisíc vojáků, kteří 

budou cvičit íránské jednot-

ky, provádět protiteroristic-

ké akce a také chránit ame-

rické civilisty. Tito muži by 

se měli podle jeho slov do-

stat domů do konce roku 

2011.          Zdroj: iDNES.cz (hš)  

Dvě třetiny vojáků z 
Íránu pojedou domů 

www.gymnazium.milevsko.cz 
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  Kolikrát jste od někoho ze 

svého okolí slyšeli: „Nejsem 

rasista, ale Romové mi va-

dí“? Já tuto větu slýchám 

poměrně často, a proto se 

pojďme podívat po původu 

tohoto výroku. Z čeho pra-

mení česká nedůvěra k Ro-

mům? Z xenofobie? Nebo 

jde o opodstatněný strach 

založený na faktech? 

FAKTA 
  V České republice žije při-

bližně 250 - 300 tisíc Romů, 

což jsou asi 3% z celé popu-

lace. Ve věznicích je situace 

podle některých zdrojů zcela 

jiná a dvě třetiny vězňů jsou 

Romové. Nepáchají většinou 

násilné trestné činy, ale 

spíše krádeže a vloupání. 

   Dalším „nešvarem“ Romů 

je nezaměstnanost. Ta dlou-

hodobě neklesla pod 75%. 

To je způsobeno jednak neo-

chotou firem přijmout je do 

pracovního poměru, a  jed-

nak  jejich  touhou po oka-

mžitém zisku. Rom si seže-

ne práci, která mu zaručuje 

pravidelný příjem, ale přijde 

za ním přítel, který mu na-

bídne brigádu za 500Kč. On 

lesnatých, nelze proti nim 

vždy zakročiti a jich zadrže-

ti, aby mohli býti odevzdáni 

soudům pro delikty, jež pá-

chají, a nepomáhají proti nim 

ani zákony o tuláctví a žeb-

rotě, zejména když není pro 

ně dosti míst v nucených 

pracovnách, kam mají býti 

po odpykání trestu dodává-

ni“. Perzekuce neměla raso-

vý podtext, byla namířena 

proti příživnickému stylu 

jejich života.  

  Roku 1697 prohlásil Leo-

pold I. Romy za psance. 

Muži mohli být beztrestně 

zabiti, ženám a dětem moh-

ly být uřezány nosy a uši a 

bývaly vypovězeny ze země. 

  Marie Terezie je v roce 

1744 vykázala z říše, ale již 

nesměli být beztrestně fyzic-

ky likvidováni a týráni. ■ 

volí možnost rychlého výděl-

ku. 

ŘEŠENÍ ROMSKÉ PROBLE-
MATIKY V MINULOSTI 

  D o v o l í m  s i  c i t a c i 

z prvorepublikového zákona: 

„Jinak potulují se cikáni vět-

šinou jako dříve, obtěžují 

náš venkov, vyhýbají se 

řádnému životu a práci, a žijí 

s větší části, jak již uvedeno, 

jako dříve ze žebroty, kráde-

že a podvodu. Poněvadž není 

dosti bezpečnostních orgánů 

a cikáni uchylují se rádi do 

krajů méně obydlených a 
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  Za předpokladu, že začínáte číst tento úvodník v prv-

ním týdnu vydání časopisu, vězte, že já společně s polo-

vinou redakce nemůžeme sledovat vaše reakce na nové 

vydání. Tuším, že se nacházíme někde na zasněženém 

kopci, naše tváře bičuje vytrvalý sníh a pan profesor 

Barda křičí něco ve smyslu: „Přestaňte se vybavovat a 

pojeďte z toho kopce dolů!“ Ano, jsme na lyžáku. 

  Ale taková maličkost nám nezabrání podělit se s vámi 

o nové a zajímavé články. Jako hlavní téma jsme vybrali 

populární Eurovizi, již zpracoval Karel Kotrba, nepocho-

penému umělci Janu Kaplickému se věnuje Petr Lebeda 

a v neposlední řadě opět Karel se svým článkem na po-

kračování o českých Romech. Výběr je to více než roz-

manitý. Přeji vám hezké čtení a příště na shledanou! 
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aneb kam se mi poděla ta zatracená lyže?! 

KAREL KREML Ι šéfredaktor 

kreml@gym.milevsko.cz 

Příští číslo 
 Kdy: 4. května 2009  
 Kde: ve školním bufetu 
 Uzávěrka: 17. dubna 2009 

Objektivně o Romech 
1/2 

KAREL KOTRBA 

Údaje  použité ve článku jsou  

volně dostupné z internetu  

a jiných publikací.  

Autor není rasista.  

 VZDĚLÁNÍ ROMŮ ŘEČÍ ČÍSEL 

56% nemá ani základní vzdělání 
32,7% má základní vzdělání 

8% se vyučí v oboru 
2,5% má středoškolské vzdělání 
0,8% má vysokoškolské vzdělání 
přes 50% romských dětí se učí ve 

zvláštních školách 

Ilustrační foto: lidovky.cz 

E-archiv časopisu 

N a  w e b u  š k o l y 

(www.gymnazium.milevsko.cz) 
v záložce „Různé“ máte 
možnost zhlédnout před-
chozí čísla Drinku. 

www.gymnazium.milevsko.cz drink@gym.milevsko.cz 
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Zadov/ Bezmála dvě desítky 

škol z jižních Čech se 18. 

února zúčastnily otevřeného 

finále ve snowboardingu v 

lyžařském areálu Zadov na 

Kobyle. Mezi závodící týmy 

rovněž patřila většina písec-

kých středních škol, včetně 

milevského gymnázia. Sou-

těžilo se ve slalomové disci-

plíně, kterou všem účastní-

kům závodu ztěžoval vytrva-

lý, hustě padající sníh.  

  „Na prkně se zpočátku 

jezdilo velmi dobře, ale poz-

ději se kvůli padajícímu 

sněhu sjízdnost trati zhorši-

la. Ti, kteří si snowboard 

řádně nenavoskovali, měli 

později problém,“ sdělila své 

pocity po skončení naše 

studentka Edita Španvirto-

v á  z  k v i n t y .   

  Studenti a studentky, kteří 

Web/ Profil školního časopi-

su se nachází na komunit-

ním serveru Facebook. 

Staňte se jeho fanoušky 

právě zde a buďte tak vždy o 

krok napřed před ostatními 

čtenáři! www.facebook.com (red)  
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Foto čísla 

MATURITNÍ PLESY. Na přelomu letošního roku se třídy oktáva (vlevo) a 4.A (vpravo) v milevském Domě kultury pomyslně 
rozloučily se svou střední školou skrze své maturitní plesy.  Foto: livefoto.cz, archiv 4.A  

Z ČASOPISU: 
Drink na Facebooku 

ZE SPORTU: 
Místo školy  

byli na prknech 

zrovna nebyli na závodní 

trati, využívali volného času 

k vlastnímu sjíždění sjez-

dovky. Odvážnější závodníci 

se vydali do nedalekého 

snowparku, kde mohli otes-

tovat své akrobatické schop-

nosti na skokáncích. 

  Prvních příček se dočkali 

převážně místní závodníci, 

tedy Vimperk a jeho okolí. 

Chlapci z naší školy se 

umístili na 11. místě, děvča-

ta na čtvrtém.  (kk)  

ZA SNĚHEM. Závodící tým milevského gymnázia (zleva): Rade k Smr čina, 
Jolana Hrochová, Tomáš Kreuzer, Edita Cihlá řová, Štěpán Marval, Edita 
Španvirtová, Mgr. Jana Šindelá řová, Lucka Nováková, Alžb ěta Šmejkalová a 
Lída Bernotová. Fotogalerii najdete na webu školy.  Foto: DRINK/ kk 

a kubánský nápoj mojito. 

Ten měli netradičně jako 

přípitek studenti i profesoři. 

Popůlnoční překvapení bylo 

smrští nejznámějších filmo-

vých a televizních scén, při 

kterých si přišli na své 

o p r a v d u  v š i c h n i . 

  Pro maturanty těmito plesy 

skončila všechna zábava. 

Nyní jim nezbývá nic jiného, 

než se řádně zocelit a při-

pravit na letošní květen.  

  My jim za celou redakci 

přejeme hlavně pevné nervy 

a štěstí při skládání matu-

ritních zkoušek.              (bk)  

DK/ Letos v lednu proběhly 

jedny z nejpovedenějších 

maturitních plesů za dlou-

hou dobu. Jako první jsme 

se mohli zúčastnit největší a 

nejslavnější párty, jakou 

Milevsko kdy zažilo: „Párty 

pod pěti kruhy“. Pořádala jí 

třída 4.A a její hlavní částí 

se stal celovečerní film 

v š e c h  m a t u r a n t ů . 

  O týden později jsme si 

prostřednictvím studentů z 

oktávy opět připomněli filmy 

Milevsko/ V anketě o nejlep-

šího sportovce se na první 

příčce umístil Martin Komá-

rek, národní reprezentant v 

dřevorubeckých sportech. 

Druhé místo získala loňská 

vítězka a hráčka ženského a 

in-line hokeje Tereza Šťast-

ná. Trojici nejúspěšnějších 

uzavíral milevský hokejista 

Jiří Müller. Další dvě místa 

obsadili hokejista A. Klatov-

ský a fotbalista M. Maso-

pust.                                           (bk)  

MRAZIVÁ ZÁBAVA. Devět studentů z naší školy se v únoru vydalo na Kobylu, aby se zúčastnili otevřeného finále ve snowbo-
ardingu. A protože konkurence byla vysoká, na svrchní pozice se bohužel neprodrali, ale zato si hustě zasněžený den na 
prknech dosyta užili. Na levé fotografii je při skoku zachycen Štěpán Marval (4.A), na pravé Edita Španvirtová (kvinta). Další 
akční snímky nejen vašich spolužáků naleznete na webu školy.  Foto: DRINK/ kk  

ZE ŠKOLY: 
Maturitní plesy 

ZE SPORTU: 
Sportovec roku 2009 

 MULTIFUNKČNÍ UČEB-
NA. Milevské gymnázium 
se může pyšnit novou 
multifunkční učebnou, 
která byla v minulém měsí-
ci poprvé představena v 
praxi. Kromě výuky jazyků 
a informatiky bude rovněž 
sloužit různým prezenta-
cím.  
  „Bylo pořízeno 15 multi-
mediálních počítačů, note-
book pro učitele, projekce 
a ozvučení učebny,“ říká 

Ing. Školník. 
  Učebna byla vybudována 
z grantu Jihočeského kraje 
na podporu výuky infor-
mačních a komunikačních 
technologií v roce 2008. 
Dotace činila 300 tisíc 
korun, vlastní podíl školy 
byl 70 tisíc korun. „Ještě 
zbývá doplnit počet žákov-
ských pracovišť na 30,“ 
dodal Ing. Školník.  

 Text a foto: DRINK/ kk 

www.gymnazium.milevsko.cz drink@gym.milevsko.cz 
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Kde všude jste učila? 
  Začala jsem na gymnáziu v 

Praze Radotíně, pak jsem 

učila na obchodní akademii 

v Praze 10 a gymnáziu v 

Táboře. Určitou dobu jsem 

pracovala i mimo školství. 

Jaký předmět vyučujete 
na naší škole? 
  Anglický jazyk. 

Co si myslíte o dovednos-
tech našich studentů v 
anglickém jazyce? 
  Na to se těžko odpovídá, 

protože každý student je 

jiný. Někdo je vynikající, 

třeba pilný a snaživý, něko-

mu jazyky nejdou nebo ho 

nebaví. 

studenty podle výkonu do 

stupnice 1-5 nebo brát více 

v úvahu individuální posun, 

to jak se student zlepšil a 

jak na sobě pracoval. 

Byla jste pilnou student-
kou, nebo jste upřednost-
ňovala zábavu? 
  Bavilo mě dovídat se nové 

věci. Samozřejmě učení ne-

bylo vždycky zábavné, ale 

proč by mělo být všechno 

zábavné? 

Chtěla jste být už od ma-
lička učitelkou? 
  Tak jsem se rozhodla až ve 

čtvrtém ročníku na gymplu. 

Váš vzkaz studentům? 
  Buďte rovní lidé a ne loka-

jové. ■ 

Jsou tedy hodně velké 
rozdíly mezi studenty? 
  To rozhodně. 

Jaký máte názor na rozřa-
zování studentů do skupin 
podle jejich dovedností 
(začátečníci, pokročilí…)? 
  Mělo by studentům pomoci 

pokračovat na úrovni, kte-

rou dosáhli na základní 

škole. Jestli to tak je, to je 

otázka. Vidím dva jiné pro-

blémy. Počet studentů ve 

skupinách. Pokud se blíží 

nebo přesáhne 20, je to 

špatně. Další těžkostí je 

srovnání hodnoty stejné 

známky v jednotlivých sku-

pinách nebo uvnitř jedné 

skupiny. Každý učitel asi 

řeší problém, zda si rozdělit 
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KANTORKA MILEVSKÉHO GYMNÁZIA  

Jaroslava Justýnová 

KRÁTCE: 

Aprobace 

 ruština, angličtina, ZSV 

Na milevském gymnáziu 

 4 roky 

Rodné město 

 Milevsko 

  Pánům a slečnám, kterým 

se při vzpomínce na 

„pradávné“ Need For Speed: 

Underground zatřpytí slzič-

ka v oku, jistě přijde vhod 

zpráva, že nový Burnout se 

opravdu vývojářům povedl. 

  A protože dobrých závod-

ních her není nikdy dost, i 

tentokrát jsme se dočkali 

slibně vypadajícího titulu. 

Nejen, že se může pyšnit 

velmi dobře vypadajícím 

cet závodů různých stylů, 

kariéru, nechybí ani hra pro 

více hráčů. Jestli tedy neví-

te, jak strávit zbytek zim-

ních večerů, Burnout Para-

dise je jasnou volbou.      (kk)  

vizuálním zpracováním, 

ovládáním, ale i zvukovým 

doprovodem, rovněž také 

nabízí několik desítek hodin 

parádních a pestrých zážit-

ků. Hra nabídne na sto dva-

  Tak jsme zase o rok starší. 

To ovšem neznamená, že si 

nemůžeme zavzpomínat na 

staré časy, konkrétně na 

Želví Ninji. Ti se vracejí díky 

českému vývojářtví Nonstro-

mo na naše telefony 

v podobě kvalitního RPG. 

Setkáme se se všemi známý-

mi želváky a jejich protivní-

ky. Vývoj této hry trval dva 

roky, což bohužel zapříčiňu-

je zastaralost grafického 

zpracování.                        (vp)  

  Opravdovou pecku nám 

v únoru připravil Herocraft. 

Jedná se o téměř dokonale 

propracované automobilové 

závody. Mezi klady této hry 

patří grafické zpracování, 

délka herní doby a 

v neposlední řadě přesné 

ovládání. Naopak zvuková 

kulisa z průměru nevyboču-

je, ale oproti ostatním prv-

kům hry se tento fakt zdá 

jako maličkost. Další recen-

ze na PiratesXxL.cz.        (vp)  

  Bezpochyby nejočekáva-

nější hrou posledních měsí-

ců je druhý díl Galaxy on 

Fire od Fishlabs. Již předem 

se předpokládala vysoká 

kvalita hry a po jejím vydání 

se tato domněnka potvrdila. 

GoF obsahuje dobře propra-

covaný příběh, který je na-

víc i značně dlouhý. Stejně 

tak grafika a audio stránka 

hry je na vysoké úrovni. 

Finální verze hry tedy nezů-

stala za očekáváním.       (vp)  

MOBILNÍ HRA, RECENZE: 
TMNT: Ninja Tribunal 

MOBILNÍ HRA, RECENZE: 
Galaxy on Fire 2 

MOBILNÍ HRA, RECENZE: 
High Speed 3D 

PC & KONZOLE, RECENZE: 
Burnout Paradise 

HODNOCENÍ:  80 % HODNOCENÍ:  90 % HODNOCENÍ:  93 % 

PLATFORMY → PC PS3 X360    HODNOCENÍ → 87 % 

KAREL KREML 

ROZHOVOR 
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  Pro většinu lidí se stereo-

typním myšlením a hrana-

tým pohledem na architek-

turu bude mít vzpomínka 

na Jana Kaplického chuť 

hořkosti. Pro svou nekon-

venčnost a organické tvary 

svých staveb se Jan Kaplic-

ký stal na sklonku svého 

života štvanou zvěří nejen 

p r a ž s k é  r a d n i c e .  

  Ve světě tolik uznávaný 

architekt, který v roce  

1968, z důvodů dobře zná-

mých, emigroval (Jan Kap-

lický sám tento pojem nepo-

užíval, poněvadž se za emi-

granta nepovažoval),  se po 

návratu do Čech  zapojil do 

projektu nové Národní 

knihovny, která měla vyrůst 

slední měsíce v klidu a ve 

štěstí. Byl středem spole-

čenských zájmů a neustále 

musel obhajovat své dílo i 

před lidmi, kteří o něm nic 

nevěděli a kteří jej nemohli 

odborně posoudit. Jaké to 

asi muselo pro Kaplického 

být?  Vrátil se po letech do 

své vlasti a chtěl pro ni 

něco udělat, svým způso-

bem ji chtěl proslavit. A 

čeho se mu dostalo? Pouze 

politických tahanic a hrá-

tek. I když  na něm bylo 

často vidět, že ho tyto šar-

vátky unavují, nikdy nepře-

stal bojovat. A to je na pa-

nu Kaplickém nejvíc inspi-

rující: Nevzdal se svého snu 

ani tehdy, kdy už to vypa-

dalo,  že je proti němu celý 

n á r o d .  B o j o v a l .  

  A dnes? I po jeho smrti je 

knihovna stále dalece vzdá-

lená realitě, ale i přesto 

právě odkaz Jana Kaplické-

ho inspiroval tisíce lidí 

k podobnému boji a 

k prosazení společného 

zájmu. Až  jednou půjdeme 

po Praze a všimneme si 

knihovny, budeme i my 

moci vyprávět o člověku, 

jenž svůj život zasvětil po-

kroku a slávě naší země. ■ 
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na Letné. I přes to, že tento 

projekt vyhrál, dodnes se 

s t a v ě t  n e z a č a l o .  

  Stavba, ve svých rysech 

vzdáleně připomínající cho-

botnici, dostala mnoho pře-

zdívek a bylo na ní vyřčeno i 

mnoho nadávek. A proč 

vlastně? Na první pohled by 

se zdálo, že lidé o tuto stav-

bu opravdu nemají zájem a 

že se do historického pano-

ramtu Prahy nehodí. Je 

tomu ale skutečně tak?  

Existují i lidé, a není jich 

málo, kteří svou fantazii  

poposunuli dál a knihovnu 

na Letné chtějí. A nejde jen 

o to, že se jim líbí. Jde přeci 

o pokrok: Dostat se od bu-

dovy z krychle se střechou 

k budově, která si žije svůj 

život. Na tomto příkladu se 

typicky odráží jeden český 

rys, a to „všeználkovství.“ 

Každý ví, co je nejlepší, kaž-

dý je najednou architekt a 

kritik, i přesto, že je třeba 

politik bez sebemenší  špet-

ky vkusu. Ano, i to stačí, 

názor politika, a práce i od-

kaz jednoho člověka se změ-

ní na politickou frašku pro-

plétanou jednou velkou me-

d i á l n í  v á l k o u .  

  Kaplický neprožil své po-

Ivan Radosta 

  1.A 

O ekonomické krizi 

skoro vůbec nic 

nevím, o ekonomiku 

se nezajímám. Já 

radši hokej. 

Veronika Škarva-

dová, 1.A 

Průběžně se o tom 

doslýchám v rádiu 

a televizi, ale že 

bych o tom věděla 

něco víc, to ne. 

Lenka Růžičková 

  sekunda 

To je to s tím eu-

rem, ne? Ostatní 

státy ho mají a my 

ještě ne. Všechno 

se proto zdražuje. 

Václav Homola 

  sekunda 

Myslím, že to zavi-

nili politici. Všech-

no je a bude dražší. 

Já osobně to zatím 

nijak nepociťuji. 

Jakub Schorník 

  3.A 
Nejsem si jistý, co to 
přesně je, ale dědovi se 
hroutí hospodářství, 
umřela mu kráva, králíci 
a koza. Mně umřel kozel. 

OTÁZKA ČÍSLA: Co víte o ekonomické krizi? 

Odkaz Jana Kaplického 

  Tak přesně tato fráze se již 

dobrých pár měsíců ozývá 

pěkně hlasitě ze všech tele-

vizních obrazovek. Všichni 

se o ní baví a pronášejí 

„zaručené“ návrhy, jak krizi 

zastavit, přestože toho o ní 

většinou moc neví. Samo-

zřejmě každý den slyšíme, 

jak se zavírá další podnik a 

propouští další zaměstnan-

ce, ale kde krize vznikla? 

Velice stručně, krizi způso-

bil náš život na dluh, hypo-

téka, půjčka na hypotéku, 

půjčka na půjčku hypotéky 

atd. Lidé nic nespláceli a 

jednoho dne to banky prostě 

nevydržely. V září loňského 

roku se začaly burzy propa-

dat velice hluboko a poté se 

zhroutila také největší ame-

rická spořitelna, což pro 

USA znamenalo největší 

bankrot v historii. Všem 

bylo jasné, že krize se musí 

rozšířit i do Evropy, a také 

(otázky/ kk , text a foto/ kk)  

Lída Bernotová 

  2.A 

Příčina je, že v Americe 
půjčovali a dávali hypo-
téky i těm lidem, kterým 
to dávat neměli. Banky 
pak zkrachovaly. 

Na této straně se mohou vyskytnout názory, jež nejsou stejné jako názory většiny redakce. My je však respektujeme. 

se tak zanedlouho stalo. 

Státy začaly znárodňovat 

banky a další finanční úřa-

dy. Nejhůře dopadl snad 

Island, který byl krůček od 

bankrotu, a nakonec padla i 

jeho vláda. Špatně jsou na 

tom však skoro všechny 

další státy a podniky, i když 

některé méně, a jiné více. 

  O krizi se bude mluvit ješ-

tě hodně dlouho. Avšak my 

máme  tu „výhodu“, že ji 

právě prožíváme. ■ 

Světová ekonomická krize 
BARBORA KUCHTOVÁ 

JAN KAPLICKÝ. Narozen 18. dubna 
1937 v Praze. Vystudoval Vysokou 
školu um ěleckopr ůmyslovou, v 
roce 1968 emigroval do Anglie, kde 
se podílel na spoust ě významných 
projektech a sám rovn ěž tvo řil. 
Získal britské ob čanství, byl spo-
luzakladatelem firmy  Future Sys-
tems. Zem řel 14. ledna 2009 v Pra-
ze na selhání srdce. Foto: novinky.cz 

PETR LEBEDA 
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  Eurovision song contest je 

každoroční soutěž konaná 

mezi aktivními členy Evrop-

ské vysílací unie (EBU). 

Každá účastnická země no-

minuje píseň, která se 

v divácké volbě utká 

s písněmi z ostatních zemí. 

Každý stát se zapojí přes 

televizní stanici, pakliže je 

součástí EBU. Jejím úkolem 

je vybrat zpěváka a píseň 

pro mezinárodní klání. Sta-

nice může interpreta vybrat 

přímo, což letos udělala 

Česká televize, nebo uspořá-

dá národní kolo, ve kterém 

rozhodují diváci. Evropské 

finále vždy pořádá země 

obhajující vítězství. Uvidí-

do Kanady, Mexika, USA, 

Vietnamu, Indie, Austrálie, 

Jižní Korey a Egypta. Pokud 

preferujete počítač, tak od 

roku 2000 běží i internetová 

verze, která je též velmi oblí-

bená a v roce 2006 ji sledo-

valo na 74 000 lidí.  

  Prvního ročníku se ve Švý-

carském Luganu zúčastnilo 

sedm zemí. Původně se sou-

těž jmenovala Eurovision 

Grand Prix. První česká 

stopa se datuje od roku 

1968, kdy se zúčastnil Karel 

Gott jako reprezentant Ra-

kouska. Přichází rok 1974 a 

vítězí píseň Waterloo skupi-

ny ABBA. Vyhrává Švédsko 

březen 2009 Drink      STRANA  →  6  březen 2009 Drink      STRANA  →  7  

me, jestli naši zástupci pro 

le tošní  ročník,  tedy 

Gypsi.cz, vybojují pro naši 

zemi právo ho uspořádat. 

Finále s sebou nese velkou 

prestiž, takže až na několik 

výjimek, vítěz této možnosti 

vždy využil. 

  Eurovize je vysílána od 

roku 1956 a je jedním 

z nejdéle běžících televizních 

programů na světě. Je to 

t a k é  j e d n a 

z nejsledovanějších nespor-

tovních událostí. Počet divá-

ků se v předešlých letech 

vyšplhal na 400 milionů. 

Také je přenášena do mimo-

evropských zemí, například 

a ABBA se stává celosvěto-

vou senzací. Dva manželské 

páry si získaly mnoho fa-

noušků a dalších 7 let pro-

žívaly snovou kariéru. 

V letech 1977 - 1999 musí 

interpreti zpívat ve svém 

vlastním jazyce. Vítězkou se 

stává i Celin Dion a první 

transsexuální královnou 

soutěže je Dana Internatio-

nal z Izraele. Česká republi-

ka se letos účastní již po 

třetí. Čtyřicet pět zemí se 

soutěže účastnilo alespoň 

jednou. Patří mezi ně i Ma-

roko. 

o d  1 . 3 .  d o  1 4 . 3 . 

V semifinálovém kole se pak 

utkají s Islandem, Finskem, 

Švédskem, Portugalskem, 

Švýcarskem, Belgií, Turec-

kem, Maltou, Izraelem, Srb-

skem, Černou Horou, Ru-

munskem, Bulharskem, 

Makedonií, Gruzií, Arménií, 

Běloruskem a Andorrou. ■ 

  Finále proběhne 16. květ-

na v Moskvě. Naši reprezen-

tanti Gipsy.cz představili 

dvě písně, ze kterých diváci 

vybrali tu, která zazní 

v právě Rusku. Vybírali me-

zi „Aven Romale“ a „Do You 

Really Wanna Die Like 

That?“. Hlasování probíhalo 

KAREL KOTRBA 

VYSÍLÁNÍ HISTORIE 

POČET VÍTĚZSTVÍ 
Irsko 7 
Francie, Lucembursko, Velká Británie 5 
Švédsko, Nizozemsko 4 
Izrael 3  

EUROVISION SONG 
CONTEST 2009 

ABBA. V roce 1974 byli vít ězové. 

Zdroje článku Wikipedia, web 
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